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Folketingets Finansudvalg 

Christiansborg 

7. april 2022 

Svar på Finansudvalgets spørgsmål nr. 186 (L 1564 af 15/12/2015 

- § 41) af 16. marts 2022 stillet efter ønske fra Thorsten Schack 

Pedersen (V) 

Spørgsmål 

Vil ministeren kommentere den på FIU alm. del – bilag 106 omdelte henvendelse 

til medlemmer af Finansudvalget vedrørende udbudslovens § 41. 

Svar 

Jeg ville som finansminister være mere end almindelig interesseret, hvis det var 

muligt at effektivisere de offentlige indkøb med op til 38 mia. kr. årligt, som Søren 

Jensen fra DanSense nævner i sin henvendelse. Det vurderes desværre ikke muligt, 

herunder fordi staten, kommunerne og regionerne i mange år har arbejdet aktivt 

med indkøbsområdet – i staten bl.a. gennem udbuddene i Statens Indkøbspro-

gram. 

Finansministeriet har ikke kendskab til data, der beskriver offentlige ordregiveres 

anvendelse af standarder i forbindelse med udbud. Jeg vil derfor mere overordnet 

redegøre for, hvordan der arbejdes med indkøbsområdet og bl.a. anvende standar-

der.  

Staten arbejder generelt fokuseret på at øge professionaliseringen, opnå besparel-

ser og reducere transaktionsomkostninger i forbindelse med offentlige indkøb. 

Heri indgår også et stort fokus på at anvende standarder og miljømærker, hvor det 

er relevant.  

Kendskabet til standarder og udbudslovens § 41 indgår bl.a. i Rådgivningsenheden 

– Statens indkøbs kompetenceudviklingsforløb. Kompetenceudviklingsforløbet 

for udbudsjurister og udbudskonsulenter gennemgår udbudslovens § 41 og de ud-

budsjuridiske rammer for at henvise til standarder i forbindelse med udbud og ek-

sempler herpå. Kompetenceudviklingsforløbet for operationelle indkøbere retter 

sig ikke mod gennemførelsen af EU-udbud, men der redegøres bl.a. for Staten og 

Kommunernes Indkøbsservice (SKI) arbejde med miljø og bæredygtighed, herun-

der kort vedrørende standarder. 
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Jeg noterer mig i henvendelsen, at en række offentlige institutioner også følger 

DanSenses netværk, herunder SKI og Økonomistyrelsen, som driver Statens Ind-

købsprogram.  

Det indgår i regeringens strategi Grønne indkøb for en grøn fremtid – strategi for grønne 

offentlige indkøb, at der stilles krav om, at alle offentlige indkøb skal være miljømær-

kede i 2030. Der er således også i strategien fokus på anvendelse af standarder og 

miljømærker. Senest er der fx også stillet krav herom i genudbuddet af den fælles-

statslige trykkeriaftale. 

Det indgår ligeledes i regeringens strategi for grønne offentlige indkøb, at der lan-

ceres et Charter for godt og grønt indkøb, som opstiller en række kvalitetsstandar-

der på indkøbsområdet for at hæve kvaliteten i det statslige indkøb yderligere. 

Standarderne skal understøtte et kompetenceløft, en kulturforandring og skabel-

sen af et fælles sprog, som skal sikre en professionel tilgang til både strategisk og 

grønt indkøb på tværs af staten. Charteret forventes lanceret i foråret 2022. 

Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen udgav i september 2021 en artikel om Stan-

darders økonomiske virkning på konkurrencen, der konkluderer, at selvom standarder 

kan fremme udviklingen af nye og bedre produkter, kan anvendelsen af visse stan-

darder også medføre konkurrencebegrænsende virkninger, herunder i form af 

mindre priskonkurrence.  

Endelig kan det oplyses, at Dansk Standard er Danmarks standardiseringsorgani-

sation og derfor har det overordnede ansvar for at fremme viden om standarder. 

Med venlig hilsen 

Nicolai Wammen 
Finansminister 
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